
 

 

COMISSIÓ DE LA MEMÒRIA HISTÒRICA 
ACTA DE LA REUNIÓ DEL 6/3/23, 19 h 

 
Essent el dia 6 de març del 2023, a les 6 de la tarda, es reuneixen a la segona planta de 
l’Ajuntament els següents: 
 
Assistents: Sra. Tònia Vila, Sr. Santi Morell, Sra. Vanesa Muñoz, Sr. Guiu Muns, Sr. Agustí 
Barrera, Sr. Elies Surroca, Sra. Montse Viader. 
 
Excusa la seva assistència el Sr. Francesc Forn. 
 
Actua com a secretari: Sr. Joan Lloret. 
 
 
1. APROVACIÓ DE L’ACTA ANTERIOR 
 
S’aprova l’acta anterior per unanimitat. 
 
 
2. PREPARACIÓ ACTE PLACA STOLPERSTEINE 
 
La Sra. Vila explica que el Memorial Democràtic ja té la nostra placa Stolpersteine en 
homenatge a Joan Grassot i Grivé, i que per tal que ens la donin s’ha de firmar un 
document on s’ha de fer constar la data de la col·locació de la placa, on assistirà un 
representant del Memorial. 
 
El Sr. Barrera comenta que el 30 de juny del 2002 ja es va fer un acte d’homenatge a 
Joan Grassot, on va participar l’Amical de Mauthausen. Considera que a l’acte 
d’inauguració de la placa se’ls hauria de convidar, atès que Grassot va morir a 
Mauthausen-Gusen. Ell faria servir el títol “Joan Grassot i Grivé: memòria antifeixista”. 
Pensa que s’ha d’aprofitar aquest moment per fer pedagogia sobre el nazisme, per tal 
de conèixer l’autèntica arrel d’aquestes ideologies, un règim que va industrialitzar la 
mort. Es pregunta quants ajuntaments catalans tenen un regidor exterminat en un camp 
nazi i creu que la història d’en Grassot s’hauria de donar a conèixer i capitalitzar la seva 
figura. Pensa que s’hauria de fer una mena de manifest antifeixista firmat per partits 
polítics, l’Assemblea, Òmnium, el Consell de la República i altres entitats. Per sensibilitat, 
aquestes mateixes institucions haurien de fer un debat sobre la vigència del nazifeixisme 
i presentar un manifest al Ple, fent una roda de premsa. També s’hauria d’incloure el 
nom de Joan Grassot al Nomenclàtor; als noms de carrers i espais del poble hi ha molts 
sants i pocs científics. A part de l’Amical de Mauthausen, el Sr. Barrera també pensa que 
s’hauria de convidar la filla del Sr. Grassot a l’acte. La Sra. Vila respon que evidentment 
que s’hi convidarà la família, que ja s’hi comptava. 
 



 

 

El Sr. Surroca pensa que, a part del Sr. Grassot, també hauríem de tenir en compte el Sr. 
Rossend Alemany, fill d’un mestre d’escola que va venir a viure a Arenys de Munt i que 
també va morir a Mauthausen. A Vidreres, on va viure dos anys, li faran una placa 
d’homenatge. Després va venir a viure a Arenys de Munt i s’hi va estar més anys que a 
Vidreres, perquè van destinar el seu pare aquí com a mestre. El Sr. Barrera pregunta 
com és que ningú s’ha recordat ni ha dit res d’ell, perquè amb això el que es vol és donar 
veu als vençuts, els oblidats, els marginats. 
 
La Sra. Vila pensa que el millor seria fer l’acte de col·locació de la placa Stolpersteine 
abans que comenci el període electoral i, per tant, la prohibició de fer aquest tipus 
d’actes, que serà a partir del 4 d’abril. El Sr. Barrera opina que no té massa sentit fer 
només un acte d’inauguració o col·locació sense que hi hagi més actes o activitats per 
conscienciar sobre el nazisme i el feixisme, segons ha proposat anteriorment, i que 
s’hauria de mirar de fer-ho tot junt perquè, si es fa ara la col·locació de la placa i els 
altres actes o activitats es deixen per a més endavant, la cosa probablement quedarà en 
l’oblit. A banda d’això, el temps que queda, menys d’un mes, és escàs per convidar 
l’Amical de Mauthausen i preparar tot allò que aquest acte requeriria. 
 
La Sra. Muñoz comenta que entén l’acte com la culminació de molt de temps 
d’investigació i interès pel tema, i està d’acord amb el Sr. Barrera que s’hauria de mirar 
de donar a aquest acte més envergadura que la que podria tenir organitzant-lo a corre-
cuita; per tant, també és partidària de deixar-lo per a més endavant, per tal de poder 
organitzar amb temps més actes o activitats a l’entorn de la memòria històrica i per 
conscienciar sobre les ideologies feixistes. 
 
El Sr. Surroca pensa que també faria falta fer algun acte dedicat als afusellats per la 
repressió franquista i els que van morir a la guerra. El Sr. Barrera comenta que amb una 
llista de trenta afusellats la cosa pot ser més difusa, mentre que si et centres en una 
persona, com en el cas d’en Grassot, queda més centralitzat i es pot especificar i 
puntualitzar més. La Sra. Viader comenta que en un acte dedicat a una persona, com el 
que es farà per al Sr. Grassot, també es poden mencionar les altres persones 
assassinades durant la repressió i la guerra, així que no és incompatible dedicar-lo a una 
persona concreta i alhora aprofitar per mencionar tots els altres. El Sr. Surroca comenta 
que aviat publicarà un llibre sobre els morts i represaliats de la guerra civil espanyola. 
 
La Sra. Vila opina que, si s’hi vol implicar l’Institut, maig i juny són mals mesos, i llavors 
ja ens n’aniríem a l’octubre. La Sra. Viader comenta que es pot inaugurar la placa i més 
endavant fer més actes implicant-hi l’Institut o altres entitats. La Sra. Vila aclareix que, 
més que inauguració, seria una col·locació de la placa, un acte de reparació envers 
Grassot. Així, doncs, no es prioritzaria la inauguració institucional sinó la persona i la 
família. El Sr. Barrera insisteix que seria molt important que hi assistís algun 
representant de l’Amical de Mauthausen. Pensa que col·locar la placa és el punt 
culminant d’haver generat tot un debat i investigació sobre el Sr. Grassot. 
 



 

 

El Sr. Muns opina que, si l’acte es fa a finals de març, abans s’ha de contextualitzar, 
parlar-ne a la ràdio fent entrevistes a persones que coneguin el tema, parlar-ne a 
l’Institut, etc., per tal que la gent ho conegui i més persones hi estiguin interessades i hi 
participin quan es faci la col·locació de la placa. 
 
La Sra. Muñoz proposa votar per determinar quan es farà l’acte. La Sra. Vila voldria fer-
ho al març, i el Sr. Surroca i la Sra. Viader també. El Sr. Barrera, la Sra. Muñoz, el Sr. 
Morell i el Sr. Muns voldrien fer-ho a l’octubre. Així, doncs, hi ha tres vots per fer-ho 
durant el març i quatre vots per fer-ho a l’octubre. Segons aquesta votació, s’haurà de 
fer tot a l’octubre: col·locació de la pedra i altres actes relacionats. La Sra. Vila comenta 
que és una llàstima que el Sr. Francesc Forn no hagi pogut venir i altres membres de la 
Comissió de la Memòria Històrica tampoc hagin vingut, perquè també s’hauria de tenir 
en compte la seva opinió. 
 
 
3. MONUMENT ALS DEFENSORS DE CATALUNYA (CEMENTIRI) 
 
La Sra. Vila explica que hi ha tres propostes per al monument del cementiri; les explica i 
n’ensenya els plànols. Una de les propostes inclouria quatre pilars i que la plaça del 
cementiri tingués una línia contínua entre l’entrada del cementiri i l’extrem oposat. Per 
donar unitat, l’arquitecte ha plantejat diferents coses, una ordenació de tot l’espai. Es 
posaria una línia contínua, un parterre i un canvi de paviment, i es mantindrien quatre 
aparcaments. S’amplia la vorera i es treuen aparcaments de davant. Una altra proposta 
inclou una plataforma única, que agafa tots els arbres, amb el mateix tipus de paviment. 
Una altra proposta és posar el monument entremig dels arbres. El Sr. Surroca, la Sra. 
Muñoz i el Sr. Morell comenten que en aquest cas el monument perdria visibilitat. La 
Sra. Muñoz faria la vorera més ampla però no tan ampla com planteja una de les 
propostes, de manera que no es perdessin tants aparcaments. El Sr. Muns pregunta si 
els terrenys del voltant són edificables i la Sra. Vila li respon que no. La Sra. Vila comenta 
que s’ha d’enjardinar la zona, que actualment està malmesa, i s’hi ha de posar llum. 
Comenta que li agrada que es vegi l’eix que surt de l’entrada del cementiri i és 
perpendicular a la vorera (primera proposta). 
 
El Sr. Barrera comenta que anomenaria el monument “Monument als defensors de la 
llibertat de Catalunya” en comptes de simplement “Monument als defensors de 
Catalunya”. 
 
El Sr. Surroca pregunta quan està previst fer-ho. La Sra. Vila respon que no està previst 
fer-ho amb immediatesa i que ja se n’anirà parlant. El Sr. Surroca pregunta si s’hi posaran 
els noms de tots els morts durant la guerra. La Sra. Vila explica que les quatre columnes 
ja estan preparades per fer això. El Sr. Surroca i la Sra. Vila creuen que s’hi han de posar 
els noms de tots els caiguts a la guerra, no només els que van morir al front. El Sr. Surroca 
comenta que van morir 82 persones al front, 25 a la rereguarda i 10 afusellats pels 
franquistes. 



 

 

 
I, no havent-hi més temes per tractar, s’acaba la sessió a 2/4 de 8 del vespre. 
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